ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΑΠΟ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ


α) Υποκοριστικά: λέγονται τα παράγωγα ουσιαστικά τα οποία δηλώνουν πραγματική ή συναισθηματική σμίκρυνση της πρωτότυπης λέξης.

	καταλήξεις
	παράδειγμα
	καταλήξεις
	παράδειγμα

	-άριον
	ἀνθρωπάριον < ἄνθρωπος
	-ίσκος
	νεανίσκος < νεανίας

	-ιον
	σωμάτιον < σῶμα
	-ύδριον
	νησύδριον < νῆσος

	-ίδιον
-ις
	οἰκίδιον < οἶκος
νησίς < νῆσος

	-ύλλιον
	εἰδύλλιον < εἶδος (σύντομο ποίημα συχνά με βουκολικό περιεχόμενο)










β) Περιεκτικά: λέγονται τα παράγωγα ουσιαστικά τα οποία σημαίνουν το μέρος που περιέχει πολλά από εκείνα που φανερώνει η πρωτότυπη λέξη ή πολλά όμοια πράγματα που βρίσκονται στο ίδιο μέρος.

	καταλήξεις
	παράδειγμα
	καταλήξεις
	παράδειγμα

	-(ε)ών
	ἀμπελών < ἄμπελος
	-ιά
	μυρμηκιά < μύρμηξ

	
	ἐλαιών < ἐλαία
	
	



γ) Τοπικά: είναι τα παράγωγα ουσιαστικά τα οποία σημαίνουν τον τόπο όπου μένει ή εργάζεται το πρόσωπο που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη ή τον τόπο όπου γίνεται μια ενέργεια.

	καταλήξεις
	παράδειγμα
	καταλήξεις
	παράδειγμα

	-ιον
	ἐμπόριον < ἔμπορος
	-(ε)ῖον
	ἰατρεῖον < ἰατρός



δ) Παρώνυμα: είναι τα παράγωγα ουσιαστικά που σημαίνουν πρόσωπο σχετικό με αυτό που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη ή πρόσωπο που ανήκει σε αυτό.

	καταλήξεις
	παράδειγμα
	καταλήξεις
	παράδειγμα

	-εύς
	κεραμεύς < κέραμος
	-(έ)της
	φυλέτης < φυλή

	-της
	ναύτης < ναῦς
	-(ώ)της           ἠπειρώτης < ἤπειρος

	-(ί)της
	πολίτης < πόλις
	



ε) Εθνικά: λέγονται τα ουσιαστικά που παράγονται από κύρια ονόματα χωρών, πόλεων και τόπων και σημαίνουν εκείνον που κατάγεται από κάποιον τόπο ή ανήκει σε αυτόν.

καταλήξεις   παράδειγμα	καταλήξεις   παράδειγμα

	-ιος
-(α)ῖος
	Κορίνθιος < Κόρινθος
Κερκυραῖος < Κέρκυρα
	-(ά)της Τεγεάτης < Τεγέα
-(ιά)της	Σπαρτιάτης < Σπάρτη

	-(ε)ῖος
	
	-(ή)της, -(ί)της

	-(ω)ιος, -ῷος
	Κῷος < Κῶς
	-(ώ)της Σικελιώτης < Σικελία

	-εύς
	Μεγαρεύς < Μέγαρα
	-ήσιος	Ἰθακήσιος < Ἰθάκη








-νός	Ἀσιανός < Ἀσία
-ῖνος	Ἀμοργῖνος < Ἀμοργός

στ) Πατρωνυμικά: ονομάζονται τα ουσιαστικά που παράγονται από κύριο όνομα πατέρα, μητέρας ή άλλου προγόνου και σημαίνουν τον γιο, την κόρη και γενικά τον απόγονο.

καταλήξεις	παράδειγμα	καταλήξεις	παράδειγμα
-(ά)δης Αἰνειάδης < Αἰνείας	-ίων	Κρονίων < Κρόνος
-(ε)ίδης	Πριαμίδης < Πρίαμος Ἀτρείδης < Ἀτρεύς
ζ) Γονεωνυμικά: λέγονται τα ουσιαστικά που σημαίνουν το νεογνό ζώου. κατάληξη	παράδειγμα
-ιδεύς	λαγιδεύς < λαγώς (ν.ε. λαγός)
